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   وحيد مهري
»ناميرا« نوشته صادق كرميار به چاپ بيست و پنجم رسيد، 
تاكنون ۱۲۰ هزار نس�خه از اين كتاب به فروش رفته است. 
»هر كسي مي خواهد فتنه  88 را بشناسد، اين كتاب را بخواند« 
اين س��خن رهبر معظم انقلاب درباره رمان »نامیرا« نوش��ته 
صادق كرمیار است. رماني كه معظم له درباره آن فرموده اند كه 
كار بسیار خوبي اس��ت، نگاه درستي به عاشورا دارد و جذابیت 
داستاني دارد. دو صفحه از كتاب را كه خواندم، احساس كردم 
داس��تان جذابي دارد و ادامه دادم. »نامیرا« داس��تاني اس��ت 
تاريخي كه در س��ال 61 هجري و همزمان با واقعه عاشورا رخ 
مي دهد و داستاني پركشش درباره پیوستن به قافله حسیني 
و ترديد اهل كوفه در آن را روايت مي كند. صادق كرمیار براي 
اين رمان در س��ال 1389 در جايزه ادبي جلال آل احمد عنوان 
شايسته تقدير را به دس��ت آورد. كرمیار خود درباره اين رمان 
مي گويد: »نامیرا« يك رمان چند صدايي  است و به نظرم همین 
چند صدايي بودن رمان است كه توانس��ته آن را ماندگار كند. 
»نامیرا« به باور من داستاني است كه بیان كننده سؤالات فراواني 
درباره حادثه عاشوراس��ت كه از كودكي در ذهن و ياد همه ما 
بوده است و به هر دلیلي آن را طرح نمي كرده ايم. سؤالاتي درباره 
چرايي و چگونگي قیام امام حسین)ع( و حركت ايشان از مدينه 
به كربلا. البته در »نامیرا« هدف من اين نبود كه به كشف پاسخ 
براي سؤالاتي از اين دس��ت نائل شوم، بلكه دلم مي خواست از 
زبان مخاطبم اين س��ؤالات را طرح كنم كه مخاطب بتواند در 

لايه هاي زيرين كتاب درباره آنها به كشفي نائل شود. «

يكي از بهترين و برجسته ترين نكاتي كه در ارتباط با اين كتاب 
ترسیم فضاي فتنه گون قبل از وقوع حادثه عاشوراست. در واقع 
نامیرا يك دوره  فتنه شناسي كامل است كه به مخاطبش نشان 
مي دهد كه در ش��رايط پیچیده و غبارآل��ود فتنه، حق و باطل 
چگونه جابه جا مي شوند و حتي بزرگترين سرداران و مبارزان 
اسلام نیز نس��بت به راه امام حس��ین)ع( و هدف او از مقابله با 
يزيد دچار ترديد مي ش��وند! تا آنجا كه مقام معظم رهبري در 
يكي از ديدارهاي خصوصي خود در ارتباط با اين كتاب فرموده 
بودند: »هر كسي مي خواهد فتنه  اخیر را بشناسد، اين كتاب را 
بخواند. « در »نامیرا« است كه مي فهمي بخشي از انبوه مردمي 
كه به امام نامه نوشتند حضور امام را براي منافع شخصي خود 
مي خواستند و هركسي تنها به فكر آن بود كه طايفه خويش را 
به قدرت برساند و آمدن امام تنها بهانه اي بود براي اينكه بتواند 
قدرت را از دس��ت حاكم يزيد خارج كنند و خود به حكمراني 

كوفه و ديگر مناطق اسلامي برسند.

»ناميرا« نوشته صادق كرميار به چاپ بيست و پنجم رسيد 

 هر كسي مي خواهد فتنه  ۸۸ را بشناسد، اين كتاب را بخواند
جامعه فردا به فردا نرسيد

ناكامی روزنامه اصلاح طلب در بيزينس، حتی مجال يک تک شماره برای بهنود هم نشد!
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مُلك قناعت براى انسان كافى است و 

حسن خلق به عنوان نعمت.

استاد رحيم پورازغدي: 

سينماگران مسئوليت حرف هايشان را 
نمي پذيرند

استاد حس�ن رحيم پور ازغدي سخنران ويژه جشنواره 
فيلم عمار، عدم مسئوليت پذيري سينماگران نسبت به 
آنچه در سينما مي گويند را به عنوان يک آفت معرفي كرد. 
در آخرين روز از جشنواره فیلم عمار، استاد رحیم پور ازغدي 
سخنراني داشت و به موضوع مس��ئولیت پذيري در سینما 
پرداخت. وي در خصوص نس��بت اهمیت موضوعات طرح 
شده در سینما با مسائل اجتماع و دغدغه هاي مخاطبان گفت: 
چند درصد از حجم سینما و تئاتر و چند درصد از موضوعات 
مطرح شده در آن با چه اهمیتي به چند درصد از مخاطبان 
با چه جمعیتي اختصاص پیدا مي كند؟ معمولاً اين واقعیت 
واضح است كه بخش اعظم هنر ما به خصوص سینما در حول 
و حوش سینما دچار محدوديت در چرخش است كه به لحاظ 
اهمیت اغلب مس��ائل درجه اول مردم اين جامعه نیس��ت و 
مخاطبش هم مخاطب خاص با ذوق خاصي اس��ت و بعضي 

مي گويند شبه بورژوا از نوع شهري و از نوع غرب زده است. 
وي ادام��ه داد: روي واژه غ��رب زده تأكی��د مي كنم، چون 
مخاطب غرب تكلیفش با خودش مش��خص اس��ت و يك 
نوع توازني از نوع خودش دارد. س��بك زندگي اش ش��كلي 
س��امان يافته و در اي��ن ۲۰۰ س��ال يك ج��وري گ��ردش 
كرده اس��ت، اما در اقش��ار غرب زده همه چیز با كپي زدن 
پیش مي رود و نس��بت ب��ه اندازه ها و ابع��اد توجهي ندارد 
و مصرف كننده محض اس��ت. ازغدي با اش��اره به اهمیت 
تشخیص درست مسائل اولويت دار جامعه بیان داشت: آيا 
اصلي ترين مسائل جامعه ما درست ديده شده، درست درك 

شده و به آن پرداخته شده يا نه؟ 
ما هرچه از دوره مدرنیته به سمت پست مدرنیته مي رويم، 
اتفاقاتي مي افتد. بخش مثبت قضیه اين است كه جزمیات 
شكسته شده و خبر بدش اين است كه هیچ جا پاي محكمي 
براي هیچ روشنفكر و سینما گري باقي نمانده و همه چیز به 

سمت نسبي گرايي و پوچ گرايي رفته است. 
وي اضاف��ه ك��رد: يك ن��وع پوچ گراي��ي ديگ��ر در ديدگاه 
پست مدرن است كه توأم با شكاكیت اس��ت. آن قسمت از 
سینماي روشنفكري كه از س��ینماي ماتريالیستي محض 
خارج و وارد شكاكیت ش��ده اس��ت، هر وقت مي خواهد از 
واقعیاتي كه بايد تبیین ش��ود، مي گويد ما ب��ه صحنه نگاه 
رمانتیك داريم، يعني از منتهي الیه چپ به منتهي الیه راست 
حركت مي كند. از واقع گرايي در ح��د توجیه مبتذل ترين 

اتفاقاتي كه در جامعه بش��ري مي افتد ت��ا خیال پردازي نه 
آرمانگرايي. 

ازغ��دي ب��ا اش��اره ب��ه اس��تفاده از عن��وان »س��ینماي 
غیرايدئولوژيك« گفت: اگر اث��ري را ديديد كه بعد از اينكه 
خوانده و شنیده ش��د، هیچ موضعي را به مخاطب القا نكرد 
يعني اثر نگذاشته، وقتي اثر گذاش��ته بعد از التذاذ هنري، 
موضعي را براي مخاطب ايجاد كرده است. منتها اگر هنرمند 
باشي قضاوت نامحس��وس را به مخاطب القا مي كني و اگر 
هنرمند نباش��ي، انگار قضاوت را حقنه ك��رده اي در دهان 

مخاطب فلذا او بالا مي آورد.
وي ادامه داد: نظام سرمايه داري منافعش در اين است كه در 
هنر و سینما ارزش ها را از هم تفكیك كند. مي خواهد ببیند 
چه چیز بیشتر ارضا مي كند و با چه چیزي پول بیشتري به 
دست مي آورد، واقعیت روزمره آن چیزي نیست كه وانمود 
مي كند. ارزش واقعي پول است، چون با پول مي شود به انواع 
لذت ها رسید. دلار، مي شود خدا. وقتي اعتراض هم مي كند 

براي منافعش اعتراض مي كند نه براي هر حقیقتي. 
ازغدي در پايان گفت: ما در س��ینماي اي��ران بعد از انقلاب 
تحولات زيادي داشتیم. پیشرفت هاي زيادي را تجربه كرديم. 
جهت گیري ها عوض شده؛ هم س��ینماي منحط داريم، هم 
سینماي مستقل، هم متعهد داريم، هم لاابالي هم سینماي 
ديني و هم ضدديني. فساد داريم، صلاح و رشد داريم. اصلًا 
نمي خواهم داوري كنم. مسئله اين است كه سینماگر ما هرچه 
كه مي خواهد مي گويد بدون اينكه مسئولیت حرفي را كه زده، 
قبول كند. اينكه چه گفته در مرتبه دوم قرار دارد، مهم اين 
است كه در وهله اول مسئولیت حرفي را كه زده است، بپذيرد 
اما سینماگران ما از پذيرش اين مسئولیت شانه خالي مي كنند 

و اين آفت بزرگي است.

     فرزين ماندگار
در حالي كه طي چند روز التهابات چند شهر 
كشور و بزرگنمايي آن در رسانه هاي غربي، 
شاهد اظهار نظر راه گشا و مدبرانه اي از سوي 
برخي از سلبريتي هاي ايراني هميشه حاضر 
در فض�اي مج�ازي نبوديم، پائول�و كوئيلو، 
نويس�نده مش�هور برزيل�ي در قال�ب يک 
توئيت هم پاسخي كوبنده به رضا ربع پهلوي 
داد و هم تلويح�اً دونالد ترام�پ را نواخت. 
واكنش برخ��ي س��لبريتي ها ب��ه ناآرامي ها و 
اغتشاشات در كش��ور بار ديگر نش��ان داد كه 
بخشي از اين قشر بدون درك نیازها، اقتضائات و 
حتي رعايت برخي از بديهي ترين نكات، نظرات 

خود را بیان مي كنند. 
در اغلب پست هايي كه از سوي چهره هاي مشهور 
در ايام چند روزه اغتشاش��ات خیاباني در فضاي 
مجازي منتشر شد، به جز يكي، دو مورد معدود، 
دو موضوع اساسي يعني شنیدن اعتراضات به حق 
اقتصادي مردم و نیز هوشیاري درباره سوء استفاده 
دشمن به چشم نیامد و در عوض بارها از نیروهاي 
انتظامي خواسته شد تا با معترضان به خشونت 
رفتار نشود، بدون اينكه مرز میان اغتشاشگران و 
خواسته هاي به حق مردم در اين مواضع مشخص 
شود. جالب اس��ت كه يكي از چهره هاي مشهور 
عرصه ادبیات در جهان در رويكردي غیرمنتظره 
جور همه چهره هاي مش��هور در فضاي مجازي 
ايران را كش��ید و در قالب يك توئیت هم تلويحاً 
ترامپ را مورد خطاب قرار داد و هم پس��ر ش��اه 

فراري ايران را سرجاي خود نشاند. 
   يک نفر به جاي همه

در روزهاي نخس��تي كه برخي اغتشاشگران، 
اعتراضات به حق مردم را در برخي ش��هرهاي 
كش��ور به انحراف كش��اندند، رضا ربع پهلوي 
در گفت وگو با رويترز خواه��ان دخالت دونالد 
ترام��پ، رئیس جمه��ور امريكا در ام��ور ايران 
ش��ده بود. او به كمك معاندين در تلاش بود تا 
آتش آشوب و اغتشاش��ات را در ايران زنده نگه 
دارد. در وضعیت��ي كه كمتر ش��اهد اظهارنظر 
هوشمندانه اي از س��لبريتي هاي ايراني بوديم، 
پائولو كوئیلو، نويس��نده مطرح برزيلي و خالق 
»كیمیاگر« با خطاب قرار دادن رضا ربع پهلوي، 
فرزند ديكتاتور مخلوع ايران در توئیتر نوشت: 
»خفه شو! ساواك مرده است و اگر تو به دنبال 

يك كودتاي ديگر باش��ي، مانن��د كودتايي كه 
سازمان س��یا در س��ال 1953 س��ازماندهي 
كرد، مردم اي��ران براي دفاع از كشورش��ان بر 

مي خیزند.«
از اين منظر بايد دشمن شناسي و هوشمندي 
پائولو كوئیل��و در مواجهه با ح��وادث ايران را 
ستود و اظهارنظر او را بسیار جلوتر و پیشروتر 
از اظهارنظر بس��یاري از س��لبريتي ها در ايران 
قلمداد كرد. اگر اظهارنظر اين نويسنده برزيلي 
را ك��ه فرس��نگ ها دورت��ر از ايران به ش��كلي 
هوش��مندانه بیان ش��ده، در كن��ار نظر برخي 
س��لبريتي هاي ايراني بگذاريم، تفاوت ديدگاه 
و مرزهاي روش��نفكري میان اين افراد را كاملًا 
درك خواهیم كرد: براي مثال ترانه علیدوستي 
اينگونه به اغتشاش��ات واكنش نشان داده بود: 
»به نوبه خودم خواهش مي كن��م اين رويه رو 
همین جا متوقف كنید! با مردم معترض برخورد 
فیزيكي نكنید! خشمشون رو درك و آرومشون 
كنید. با هر نگرشي امانت دار جون و سلامتیشون 
باشید؛ چه معترضان چه بازداشت شده ها. انتظار 

داريم در امنیت باشن و در پناه قانون.« 
اظهارات ترانه علیدوس��تي اگرچ��ه از ظاهري 
خیرخواهانه و مسالمت جويانه برخوردار است، 
اما در بطن خود به طور غیرمستقیم به مخاطب 
اطلاعات غلط داده و نمي تواند دلسوزانه تلقي 
شود. در حالي كه همه شواهد از اغتشاش عده اي 
اراذل و اوباش در برخي شهرها حكايت دارد و 
خشونت اصلي از سوي همین افراد با حمله به 
اموال عمومي و خصوصي و حتي كشتن برخي 
از هموطنانم��ان در حال رقم خوردن اس��ت، 
سخن گفتن از توقف خشونت از سوي حاكمیت 
و به كار بردن عبارت »مردم معترض« به جاي 
اغتشاش��گران و مطالبه براي توق��ف برخورد 

فیزيكي با مردم! جز مسموم كردن فضاي افكار 
عمومي و غبارآلودتر ك��ردن اين فضا چه تأثیر 

ديگري مي تواند داشته باشد؟ 
در موردي ديگ��ر بهاره رهنم��ا در يك توئیت 
كلمه اغتشاشگران را سه بار اختشاشگران تايپ 
كرده و جالب است كه وي در توئیت قبلي خود 
داشتن دو لیسانس و دو فوق لیسانس را تلويحاً 
نشانه موفقیت و لابد س��واد خود قلمداد كرده 
بود. همین غلط املايي عجیب سبب شد سیل 

تا واكنش هاي منفي روانه توئیت او شود. 
   غوطه ور در پوپوليسم

حضور سلبريتي ها در فضاي مجازي و اظهارنظر 
آنها درباره مسائل مختلف اجتماعي و سیاسي 
از جنبه هاي متفاوتي برخوردار است، اما فضاي 
عوام زده ش��بكه هاي اجتماعي موضوعي است 
كه برخي چهره هاي مشهور آن را بستر مناسبي 
براي سوء استفاده يا در بهترين حالت استفاده 
صرفاً شخصي قلمداد كرده اند. به عبارتي ديگر 
بخشي از سلبريتي ها مسائل مبتلا به جامعه را 
پله اي براي امیال شخصي خود قرار مي دهند و 
در واقع آنها فضاي مج��ازي را به عرصه جنگ 
نرم خود با آنچه آنها اضدادش��ان تعبیر و تلقي 

مي كنند، تقلیل مي دهند. 
اظهارنظر سلبريتي ها در فضاي مجازي برخي 
از مواقع بی��ش از آنكه دردمندانه، دلس��وزانه 
مسئولیت شناس��انه و كارشناس��انه باش��د؛ 
خودخواهانه، منفعت گرايانه، غیرمس��ئولانه و 
غیركارشناسانه است. مي توان به جرئت گفت 
كه پوپولیسم امروزه اصلي ترين دامي است كه 

سلبريتي ها با آن دست به گريبان هستند. 
بالانس افكار عمومي درباره ماهیت فعالیت هاي 
شخصي سلبريتي ها يكي از اصلي ترين انگیزه ها 
براي اعلام موضع در فضاي مجازي به ش��مار 
مي آيد. اينك��ه دقیقاً چه مواضعي در ش��رايط 
فعلي همزمان مي تواند سود شخصي چهره هاي 
مشهور را با محبوبیت اجتماعي آنها پیوند بزند 

در اولويت قرار دارد. 
براي مثال اگر فضاي جامعه موافق برجام است، 
حتي ش��ده با پخش ش��یريني از پشت صحنه 
فیلمبرداري و انتش��ار آن در فض��اي مجازي 
بايد تا جاي��ي ذوق زد گي نش��ان داد كه حتي 
موقعیت زماني )ماه رمضان( را هم از ياد برد يا 
وقتي زلزله آمد براي اينكه جزو اولین ها باشي و 
گوي سبقت را در بیان موضع از ديگران بربايي 
آنقدر فكر نكرده عمل كني كه جمله ات به جاي 
كاستن از تألم آسیب ديد گان نمك روي زخم 

آنها بپاشد. 
براي مثال حضور در كمپین پش��یمانم از سوي 
برخي سلبريتي ها آن هم در زماني كه تنها چندماه 
از آغاز كار دولتي كه آنها ب��راي روي كار آمدنش 
سنگ تمام گذاشتند، مي گذرد، خود گوياي اين 
است كه فضاي اظهارنظرها از سوي سلبريتي ها به 

دور از عقلانیت لازم و آلوده به پوپولیسم است. 
در واقع انتظ��اري كه از س��لبريتي ها مي رود اين 
است كه مواضع آنها جلوتر از عوام بوده و به ايجاد 
روشنگري و شفاف كردن فضا بینجامد، نه اينكه 
اظهارات آنها فضا را غبارآلوده تر كرده و خواسته هاي 

اصیل مردم را نیز به انحراف بكشاند.

بايد دشمن شناسي و هوشمندي 
پائول��و كوئيل��و در مواجه��ه 
ب��ا ح��وادث اي��ران را س��تود و 
اظهارنظر او را بس��يار جلوتر و 
پيشروتر از اظهارنظر بسياري از 
سلبريتي ها در ايران قلمداد كرد

    هادي عسگري
روزنامه جامعه فردا، به دلیل آنچه مش��كلات مالي عنوان شده 
اس��ت، منتش��ر نخواهد ش��د، روزنامه اي كه عمر انتشارش به 
بیش از چند روز نرس��ید، اما مورد توجه ويژه شبكه ملكه )بي .

بي. سي( بود!
تعطیل��ي زودهنگام روزنام��ه اصلاح طلب جامعه ف��ردا، بعد از 
آن اتفاق افتاد كه مهدي قرباني، مدير مس��ئول اين روزنامه در 
گفت و گو ب��ا »ايلنا« صراحتاً دلیل توقف انتش��ار اين روزنامه را 
حمايت نشدن از سوي افراد و ارگان ها و پذيرش نشدن از سوي 
مخاطب نام برده است. رويكرد بیزينس محور يا همان كاسبانه 
به رس��انه، مديران اين روزنامه، مورد انتقاد همكاران تحريريه 
»جامعه فردا« قرار گرفته است. سهام الدين بورقاني، روزنامه نگار 
و يكي از اعضاي تحريريه جامعه فردا، در صفحه اجتماعي اش، 
مديران روزنامه را به نداشتن آشنايي با فضاي مطبوعات، درپي 
تجارت بودن و غیر حرفه اي بودن متهم مي كند و مي نويس��د: 

»به نظر مي رس��د مديري كه تصور مي كرده روزنامه اش بعد از 
گذشت5۰ روز، به سوددهي مي رسد و با فروش نشريه مي تواند 
حقوق روزنامه نگاران و حق التحرير نويسندگانش را بدهد، بهتر 

است هرچه سريعتر سراغ  بیزينس ديگري برود«.
 اشاره به نداش��تن فروش روزنامه، به معناي پذيرش نداشتن 
مخاطب براي روزنامه اي است كه عنوانش معطوف به جامعه 
اس��ت! جامعه اي كه گوي��ا تمايلي به پیگیري سیاس��ت هاي 
مد نظر روزنامه اصلاح طلب نداش��ته و اين رسانه فاقد پايگاه 
اجتماعي با مديريتي كه به دنبال كسب سود بوده را با مشكل 
مالي روبه رو كرده است. توقع حمايت مالي از روزنامه هم كه 
در مصاحبه مدير مس��ئول روزنامه بارز اس��ت انگار بي نتیجه 
باقي مانده اس��ت. در عوض بي رونقي اي��ن روزنامه در داخل، 
رويكرد آن به ش��دت از سوي شبكه ملكه تش��ويق مي شد و 
مسعود بهنود كه روزانه به بررسي مطبوعات ايران مي پردازد، 
بارها از رويكرد »جامعه فردا« تقدير كرده بود و از آن به عنوان 
»روزنامه اي كه ه��ر روز بهتر از ديروز اس��ت، به خصوص در 
صفحات میاني« نام مي برد، اما به هرحال خوش��حالي شبكه 
ملكه هم از انتشار روزنامه اي كه مواضعش از سوي مردم ايران 
با اس��تقبال روبه رو نشده، نتوانس��ت عاملي براي بقا »جامعه 
فردا« شود. روزنامه اي كه سعي مي كرد در رويكرد اصلاح طلبي 
خود كاملًا تندرو و بي پروا باش��د اما ظاه��راً حوصله مخاطب 
خارج از اين دغدغه هاي جناح ش��به روش��نفكر بوده اس��ت. 
البته براي مس��ئولان اين روزنامه امكان نداشت كه فقط يك 

تك شماره منتشر و آن را براي بهبود ارسال كنند!

    خبر

وزير ارشاد: تبريز نماد پيوند ديپلماسی 
هنری و فرهنگی است

مراس�م  در  اس�لامی  ارش�اد  و  فرهن�گ  وزي�ر 
ش�هر  اي�ن  از   ،۲۰۱۸ تبري�ز  روي�داد  از  اس�تقبال 
تاريخ�ی ب�ه عن�وان نماين�ده اي�ران در دني�ا ي�اد ك�رد. 
سید عباس صالحى با بیان اينكه منطقه آذربايجان قرن ها مترجم 
هويت ايرانى براى همس��ايگان و دنیا بوده است، خاطرنشان كرد: 
فرهنگ و هويت ايرانى را اين منطقه به آسیاى صغیر و ساير كشورها 
انتقال داده است. صالحى، آذربايجان را نگین ايران توصیف كرد و 
گفت: اين استان به خوبى تركیب موفقى از همسازى دين، ملیت 
و قومیت و الگوى جهانى براى همزيستى مسالمت آمیز است. وى 
انتخاب تبريز به عنوان پايتخت گردشگرى كشورهاى اسلامى را به 
خاطر نمادهاى ديرينه تاريخى، فرهنگى و ادبى اين شهر دانست 
و گفت: تبريز در س��ال ۲۰18 نمادى از پیوند ديپلماسى هنرى و 
فرهنگى است كه به عنوان نماينده ايران در دنیا معرفى خواهد شد. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامى اضافه كرد: ۲۰18 به پايان مى رسد، 
ولى فرهنگ و هنر اين منطقه كه همه ايران را درنورديده است به آن 

سوى مرز ها نیز راه يافته و پايدار مى ماند.

    گردشگری

 وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
در جمع اهالي فرهنگ و هنر تبريز:

فرهنگ و هنر را با چشم اقتصاد هم ببينيد!
س�يدعباس صالح�ي ب�ا اش�اره ب�ه اينك�ه يك�ی از پروژه ه�اي وزارت 
فرهنگ و ارش�اد اس�لامي، عمومي س�ازي محص�ولات فرهنگ�ي و هنري 
اس�ت، گف�ت: سياس�تمداران و برنامه نويس�ان م�ا باي�د ح�وزه فرهن�گ 
و هن�ر را به عن�وان ح�وزه اقتص�اد در زمين�ه تولي�د و اش�تغال بدانن�د!

به گزارش مهر، س��یدعباس صالح��ي در ديدار ب��ا اهالي فرهنگ، هنر و رس��انه 
آذربايجان ش��رقي در مجتم��ع ۲9 بهمن تبري��ز اظهار كرد: گس��ترش فضاهاي 
زيرساختي حوزه فرهنگ و هنر مهم است. تا سال آينده حدود 1۰۰سینما در كشور 
با حمايت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي تأسیس مي شود. هشت پروژه كاري براي 
اين  دوره دولت در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي تدارك ديده شده است، ولي اين 
بدان معنا نیست كه ش��روع كننده اين اقدامات ما هستیم، بلكه براي اين است كه 

نقشه راه را بدانیم و اقدامات خود را در ذيل اين هشت پروژه به سرانجام برسانیم. 
وي با تأكید بر ضرورت تقويت ظرفیت هاي مردمي در عرصه هاي فرهنگي و هنري 
خاطر نشان كرد: اگر مردم را صاحب اصلي فرهنگ و هنر بدانیم حركت هاي پايدار 
در اين حوزه اتفاق مي افتد. وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي درباره اولین پروژه  كاري 
اين وزارتخانه تصريح كرد: توانمندسازي صنف هاي مردمي و رسانه، گسترش سنت 
وقف در تمام حوزه هاي فرهنگ و هنر به عنوان منابع مالي، تمركززدايي جغرافیايي از 
برنامه هاي حوزه فرهنگ و هنر در محوريت بخش مردمي سازي فرهنگ و هنر است. 
وي بهبود فضاي كس��ب و كار در حوزه فرهنگ و هنر را پروژه دوم دانست و گفت: 
علاوه  بر اينكه كار هنري همراه با دل است، ولي لازم است هنرمند بتواند نیازهاي 

معیشتي خود را نیز به وسیله هنر رفع كند.

زلزله زدگان به مالک و مستأجر تقسيم نشوند
 فرمانده كل سپاه اعلام كرد 8 هزار 

خسرو   معتضد

روزنامه نگار و مورخ

و 1۰۰ دس��تگاه كانكس به وسیله 
مهندسي سپاه آماده و به روستاهاي 
زلزله زده ارسال ش��ده است، چند 
هزار دس��تگاه كانكس هم از سوي 
ارتش تهیه و ارسال شده است. يك 
ش��ركت خصوصي ۲5۰ دستگاه 
كانكس ساخته و فرستاده است، اما 
روزنامه قدس همین روز پنج شنبه 
14 دي ماه در صفحه 5 اطلاع داده اس��ت كه رئیس شوراي شهر 
سرپل ذهاب گفت متأسفانه خدمت رساني به زلزله زدگان به كندي 
انجام مي شود. يك بسته ارزاق عمومي در هشتم آذر به زلزله زدگان 
داده شد. قرار بود ماهي يك بسته بدهند كه ديگر نداده اند. وي گفته 
بنیاد مسكن و شهرسازي تاكنون در شهر سر پل ذهاب حدود هزار 
كانكس توزيع كرده است، اما طبق بررس��ي ها حدود 5هزار واحد 
مسكوني در اين ش��هر تخريب ش��ده و همه آنها كانكس دريافت 
نكرده اند. او گفته: »۲ هزار و 5۰۰ كانكس از سوي مردم و ان. جي. اوها 
و سازمان ها و مردم خیر به مردم سر پل ذهاب اهدا شده، اما مشكل 
عمده افراد مس��تأجر هس��تند كه ش��امل 4هزار خانوار در شهر 
سرپل ذهاب است، اما چون مستأجر هستند به آنان كانكس واگذار 
نشده است. عده زيادي از مردم اسباب و اثاث خود را از دست داده اند، 

اما با اين مشكل هم مواجه هستند.«
 ملاحظه مي كنید صحب��ت از اهداى كانكس هاس��ت، نگفته اند 
كانكس ها فروشي است، اما ديوان سالاري فرسوده و مزاحم دولتي 
اين حرف ها را نمي فهمد. باور كنید دستي در كار است كه مردم را 

اذيت كنند و سبب نارضايتي آنها شوند. 
او گفته اس��ت كانكس ها به ص��ورت امانت در اختیار م��ردم قرار 
مي گیرد. وقتي كانكس ها به مسكن و شهرسازي برگشت داده شود 
به هر خانواده كه به جاي گرفتن 5میلیون تومان كانكس گرفته اند 
۲ میلیون و 5۰۰ هزار تومان پرداخت خواهد شد. هنوز 4هزار خانوار 
شهروند اين مملكت به گناه اينكه مستأجر هستند در چادر زندگي 
مي كنند و افراد ضعیف و بي عرضه و سهل انگار و نالايق كانكس هاي 
اهدايي مردم، ارتش، سپاه، شركت هاي خصوصي و خیرين را ارث 
پدر خود مي دانند و 4هزار خانوار مستأجر ساكن شهر سرپل ذهاب 

بايد زير چادر بیتوته كنند و كانكس ها در بیابان دپو شده است. 
مقام معظم رهبري كه هنگام ديدار از مناطق زلزله زده چند بار تأكید 
كردند: من دغدغه دارم اين مردم در چادر باش��ند و سرما آزارشان 
دهد و آقاي سردار سرلشكر جعفري دو بار گفتند: حداكثر دوماهه 
تمام احتیاجات اين مردم از حیث كانكس رفع خواهد شد. آيا نگراني 
مقام معظم رهبري فقط بابت صاحبان مس��كن هاي زلزله زده بود 
يا تأكید كردند تمام چادرنشینان از سرما و مصیبت چادرنشیني 

رهايي يابند و در كانكس اسكان يابند؟
ديوان سالاري مزاحم، سهل انگار و وظیفه نشناس را بايد سرزنش و 
توبیخ و حتي تنبیه اداري كرد كه براي توزيع كانكس امانتي میان 
زلزله زدگان اشكال تراشي و كارشكني مي كند و موجبات عدم رضايت 
مردم را فراهم مي آورد؟ چرا آقاي وزير راه و شهرس��ازي شخصاً به 
سرپل ذهاب عزيمت نفرموده يا معاون امور خانه سازي و مسكن را در 
محل مستقر نمي كند؟ چرا به دست مخالفان بهانه و گزك مي دهید؟ 
آيا تصوير آن مادر سرپل ذهابي را نديده ايد كه در هواي سرد و پرسوز 
س��رپل ذهاب طفل دو ، سه س��اله خود را لخت كرده داخل تشت با 
آب و صابون مي شويد؟ آيا خجالت نمي كش��ید مردم را به موجر و 
مستأجر تقسیم كرده كانكس هايي را كه تعداد زيادي از آنها را مردم 
هديه كرده اند و مجاني تحويلتان داده اند جاي��ي انبار كرده و هنوز 
خانواده هاي ايراني را وادار مي كنید در چادر زندگي كنند؟  آيا از مقام 
معظم رهبري و آن همه سفارش هاي ايشان خجالت نمي كشید؟ بعد 
مي گويند چرا مردم ناراحت و عصباني و خشمگین مي شوند.  آقايان 

خاطرجمع خوش نشین هنجارشكني مي كنند؟

 نگاهي به موضع گيري سلبريتي هايي 
كه فعلًا در وضعيت نيمه پشيمانم! به سر مي برند 

 پائولو کوئیلو کیمیاگری خود را 
به رخ سلبریتي هاي ایرانی کشید


